
De Poedel als jachthond
De Poedel is misschien wel de meest veelzijdige hond, de meest onderschatte jachthond en de hond met de meeste 

vooroordelen. Tel daarbij op de onduidelijke herkomst en de imposante geschiedenis en dan heb ik genoeg voer 
voor een artikel. Ik laat je kennismaken met de Poedel, misschien wel je volgende jachthond!

Vooroordelen
Eerst even de vooroordelen, dan heb-
ben we dat gehad. De Poedel, dat is 
toch die belachelijk geschoren hond, 
deels kaal en deels fluffy, die veel 
shows wint, die met het lintje in de 
kuif, waarvan de handler in de weer is 
met kammen en borstels, en niet in de 
laatste plaats… de gezelschapshond? 
Waarom komt dit ras dan in De Jacht-
hond? Omdat het een jachthond is, en 
een verrekte goede ook! De Poedel is 
er in vier maten: de Grote Poedel, de 
Middenslag Poedel, de Dwergpoedel 
en de Toypoedel. Voor de jacht wordt 
de Grote Poedel het meeste ingezet, 
en daar gaat dit artikel dan ook vooral 
over.  

De kenmerkende continental trim is 
de wijze van trimmen waarbij de nek, 
kont en poten kaal zijn, en onder-
aan de poten en op de heupen en de 
staartpunt ‘pompons’, bollen met vacht, 
blijven zitten. Een belangrijke reden van 
het scheren is dat de bewegingsvrijheid 
enorm toeneemt wat natuurlijk op jacht 
erg belangrijk is. Verder wordt de dichte 
vacht veel te zwaar tijdens waterwerk 
en dat is de reden dat delen helemaal 
kaalgeschoren worden. Op cruciale 
plekken blijft de vacht behouden ter 
bescherming tegen de elementen. Door 
de pompon op de staart is de hond be-
ter zichtbaar in het water. En als er dan 
meerdere Poedels van dezelfde kleur 
met een apport in het water liggen, kan 
de jager zijn eigen hond herkennen 
aan… het lintje in de kuif! De manier 
van trimmen en het lintje zijn geheel 
functioneel, en komen dus niet uit de 
showwereld! Weg vooroordelen. 

Historie
De geschiedenis van de Poedel begint 
al heel vroeg, vermoedelijk al vanaf be-

gin 16e eeuw. Of misschien kan ik beter 
zeggen van een Poedel-type. De oor-
sprong en zelfs de herkomst zijn name-
lijk onduidelijk. Het meest waarschijnlijk 
is dat er sprake was van één type, of 
eigenlijk twee types. Het grotere type 
waterhond met baard werd Barbet 

genoemd, oftewel bebaarde hond. En 
het kleinere type Barbichon, de voor-
ouders van de huidige Bichon. Dit type 
krulharige waterhonden kwam voor 
in Midden- en Zuid-Europa. Het bloed 
van het grotere type zit waarschijnlijk 
achter de huidige Poedel, de Barbet, 
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de Cão de Água Português, de Perro de 
Agua Español, de Lagotto Romagnolo, 
de Ierse en Amerikaanse Waterspaniel 
en onze eigen Wetterhoun. 

In meerdere Europese landen werd er 
gejaagd met de krulharige apporte-
rende waterhonden. Zowel Frankrijk als 
Duitsland claimen land van oorsprong 
van de Poedel te zijn. De Duitsers zeg-
gen de Poedel te hebben ontwikkeld 
tot de jachthond die hij is, de goede 
apporteur. Het zou kunnen, omdat ‘pu-
deln’ het Duitse woord is voor spatten 
in water, verwant aan het Nederlandse 
poedelen, en dat is wat Poedels doen 
op de eendenjacht. In Duitsland werden 
Poedels gebruikt voor de eendenjacht 
vanwege hun uitstekende zwemkwali-
teiten en intelligentie, en omdat ze fan-
tastische retrievers bleken te zijn. Het is 
niet helemaal duidelijk waarom het ras 
steeds minder favoriet werd. Wellicht 
simpelweg vanwege de opkomst van 
andere jachthondenrassen.

De Poedel is ook bekend als oorlogs-
hond; hij hielp bij het opsporen van 
explosieven en het bewaken van ge-
vangenen. Hij heeft o.a. gediend in de 
Engelse Burgeroorlog in de 17e eeuw 
en begin 19e eeuw onder Napoleon 
Bonaparte. Hij had Poedel Moustache 
aan zijn zijde die hij zelfs nog heeft ge-
decoreerd wegens heldenmoed. Zelfs 
tot de 2e wereldoorlog heeft de Poedel 
gediend in het Amerikaanse leger.

Als gezelschapshond deed het ras het 
goed bij de Europese adel en konings-
huizen (nog steeds trouwens: onze 
eigen Koning Willem-Alexander heeft 
een Poedel), als huisdier in hun palei-
zen. En zij jaagden er ook mee. Omdat 
de Poedel heel fashionable in meer-
dere maten en kleuren beschikbaar 
was (en nog steeds is), werden ze zelfs 
statussymbool en ook als zodanig in 
staatsieportretten opgenomen door 
schilders. Vanwege de goede trainbaar-
heid hebben Poedels ook een lange 
historie in Europese circussen. Omdat 
ze een geweldige neus hebben, kreeg 
de Poedel er later nog een taak bij na-
melijk als truffelzoeker, een activiteit die 
we nu vooral kennen van de Lagotto 
Romagnolo. Tenslotte staan ze ook als 
geleidehond of hulphond en in diverse 
hondensporten hun mannetje. 

De Fransen hebben uiteindelijk het 
meest aan de rasveredeling bijgedra-
gen. Na veel discussie heeft de FCI 
daarom in 1936 Frankrijk als land van 
oorsprong aangewezen. De Fransen 
noemen ‘m trouwens Caniche, ‘een-
denhond’. De genen van de Poedel 
gaan verder. Zo is de Poedel samen 
met meerdere Engelse Pointerrassen 
de basis voor de Pudelpointer, een ras 
wat in Duitsland -in tegenstelling tot de 
Poedel- een gewaardeerde jachthond 
is gebleven. Verder wordt de Poedel 
vaak gebruikt in combinatie met andere 
rassen om tot een nieuwe gezelschaps-
hond te komen. De lijst hiervan is lang 
en wordt steeds langer, maar gezien 
de doelgroep hou ik het hier bij de 
jachthonden. Een combinatie lijkt wel 
een toekomst in de jacht te hebben en 
dat is de Cockerpoo; je raadt het al, een 
kruising van een Poedel en een Cocker 
Spaniel. 

Jagen met een Poedel
Met de naam Caniche of ‘eendenhond’ 
wordt de Poedel eigenlijk te kort ge-
daan. Ze kunnen qua apporteren inder-
daad goed uit de voeten in waterrijke 
gebieden, bijvoorbeeld op de eenden 
en ganzen. Het is mooi om te zien hoe 
de hond dan op een soort platform zit 
net boven de waterlijn. Rustig wachten 
op een apport. Als er dan geschoten 
wild valt, springt de Poedel maar al te 
graag het water in. Ook bij verloren zoe-
ken, bijvoorbeeld in het riet, blijft hij fa-
natiek zoeken tot hij het stuk gevonden 
heeft. Maar ze kunnen meer. Ze werken 
ook voor het schot. De Poedel wordt 
dan gebruikt om in en door rietkragen 
eenden en ganzen op te laten vliegen. 
Dat werk voor het schot kunnen ze ook 
prima op land, want ze worden zelfs in-
gezet op de fazant en patrijs. Het is met 
recht een allround inzetbare jachthond. 
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In Nederland is slechts een handjevol 
voorjagers actief met een Poedel. Zij 
hebben voornamelijk Grote Poedels 
(ook wel Koningspoedel of Standaard 
Poedel) al is er ook een Dwergpoedel 
zeer fanatiek in de jachttraining. Het 
zijn stuk voor stuk slimme en werkgra-
ge honden en het is machtig mooi om 
ze aan het werk te zien. Helaas worden 
ze hier niet gebruikt in de praktijkjacht, 
voor zover ik heb kunnen achterhalen. 
In de Verenigde Staten wordt de Poedel 
wel in de praktijk gebruikt. Ze kunnen 
daar ook meedoen met apporteer- en 
veldwerkwedstrijden. In het veldwerk 
doen ze dan bij de spaniels mee. Een 

bekende kennel in de jagende poedel-
wereld is Louter Creek Hunting Poodles 
(www.redhuntingpoodles.com) uit Ge-
orgia, VS. Eigenaren Rich en Angie Lou-
ter zijn een van de weinige fokkers die 
trainen met hun Poedels en ze ook in 
de praktijk gebruiken. Daarnaast brengt 
Rich hun honden uit op wedstrijden 
en dat doet hij niet onverdienstelijk; hij 
heeft meer werktitels op zijn naam met 
Poedels dan wie ook. Het is hun missie 
om de Poedel als jachthond te behou-
den. Van alle talentvolle honden en de 
honden die succes hebben op proeven 
en wedstrijden komen de meesten uit 
hun kennel of zijn door Rich getraind. 

Kiezen voor een Poedel?
Poedels zijn erg intelligent, leren snel, 
ze zijn nieuwsgierig, hebben een goed 
geheugen en zijn makkelijk te trainen. 
Verder zijn ze gevoelig wat maakt dat 
een zachte hand in de training nodig is. 
Voor degenen die met de Poedel willen 
jagen, is het zaak dat er veel aandacht 
wordt besteed aan de socialisatie en ha-
bituatie. Ze zijn van nature erg sociaal, 
en de periode als pup en jonge hond 
is dan ook van belang om hun zelfver-
trouwen te sterken en niet te afhanke-
lijk te worden van de baas. 

Stel, je kiest voor een poedel als jacht-
hond, en dan? Wil je er jachtproeven en 
-wedstrijden mee doen dan is er helaas 
een probleem. In de jaren ’90 van de 
vorige eeuw heeft Frankrijk als land 
van oorsprong de FCI verzocht om de 
Poedel over te plaatsen van rasgroep 8 
waar onder andere de waterhonden in 
zitten, naar rasgroep 9 waar de gezel-
schapshonden in zitten. Dit betekent 
dat je in FCI-landen geen officiële jacht-
proeven en -wedstrijden kunt doen. 

Een prima alternatief is te vinden in de 
apporteersport van de Federatie Hon-
densport Nederland (zie www.fhn.nl). 
Op de diplomadagen krijg je ongeveer 
dezelfde proeven als op een standaard 
jachthondenproef, al wordt er niet met 
wild gewerkt maar alleen met dummy’s 
of apporteerblokken. Daarnaast zijn er 
diverse ‘zwarte’ WT’s waar je prima mee 
kunt doen. Het mooiste is natuurlijk de 
praktijkjacht en daarvoor maakt het ge-
lukkig niet uit op welk lijstje je Poedel 
wel of niet staat. 

Mini-interview met 
Ilona van der Meeren

Wat maakt dat je voor de poedel hebt 
gekozen?
Ilona: “Toen ik op mezelf ging wonen, 
vond ik het nogal stil in huis. Een hond 
werd me afgeraden en het leek inder-
daad lastig omdat ik ook veel van huis 
was. Daarom kwamen er twee lieve kat-
ten. Ik bleef echter jarenlang het gevoel 
houden dat ik een maatje wilde, en dat 
vond ik niet in mijn katten. 

Tijdens een hondenfotografieweekend 
kwam bij mijn het besef dat ik toch echt 
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een hond wilde. Het was zo mooi om 
die band te zien tussen mijn mede-
deelnemers en hun honden. Honden 
oordelen niet, ze zijn er gewoon voor 
hun baas. Ik besloot dat ik nu door ging 
zetten; er ‘moest’ een hond komen. 
Daarna kwam de moeilijke keuze, zeker 
voor een -toen nog- leek, welk ras dan? 
Een kennis van me heeft vele honden 
over de vloer gehad en kende mijn 
karakter ook. Zelf vond ik de Benner 
Sennen en de King Charles Spaniel erg 
leuk. En ik had het idee om dog dance 
en agility te gaan doen. Al snel opperde 
die kennis de Poedel. Het eerste beeld 
wat ik op mijn netvlies kreeg, was dus 
de half kaalgeschoren hond met van 
die grote bollen haar op de poten en ik 
dacht ‘hmmm, is dat wel wat voor mij?’. 
Ze drong aan om het een kans te geven 
en liet me zien dat een Poedel ook heel 
anders kan worden geschoren. Ik ging 
me er verder in verdiepen en daar ben 
ik achteraf gezien nog steeds zo blij 
mee dat ik dat toen heb gedaan. Door 
alles wat ik over de Poedel las, ging het 
ras me steeds meer aanspreken. Ze zijn 
actief, intelligent, hebben een grote 
will to please en ze zijn heel veelzijdig. 
Toen ik dan eindelijk Roxy kreeg, wilde 
ik meteen heel veel. Vanaf pup hebben 
we meerdere hondenscholen gehad 
om van alles en nog wat te doen zoals 
suppen, detectie, reddingswerk en agi-

lity. Verder is ze opgeleid tot dier-onder-
steunde interventiehond. Hierbij wor-
den dieren ingezet als ondersteuning 
bij bv. therapie, coaching of counseling 
op het gebied van o.a. gezondheid, on-
derwijs en sociaal werk met als doel een 
positief therapeutisch effect op mensen 
te bewerkstelligen. Tot slot is ze ook 
opgeleid tot READ voorleeshond. READ 
is een leesvaardigheidsprogramma ter 
verbetering van lees- en communica-
tievaardigheden van kinderen door een 
krachtige methode: voorlezen aan een 
hond. Honden zijn goede luisteraars, 
kunnen kinderen helpen zich te con-
centreren en zijn minder intimiderend 
dan mensen.”

Ik hoor nog geen jacht; hoe is dat op je 
pad gekomen?
Ilona: “Tijdens de les gehoorzaamheid 
merkte ik al snel dat Roxy apporteren 
het leukste onderdeel van de lessen 
vond. Ik besefte steeds meer dat alles 
wat we deden wel leuk was, maar nog 
niet super. Het voelde alsof ik nog niet 
haar missie had gevonden. We gingen 
mantrailing doen omdat ze graag haar 
neus gebruikt. En inderdaad, Roxy ging 
als een speer en we genoten er allebei 
van. Daarna ging ik eens mee met een 
vriendin die met haar Weimaraner naar 
een SJP ging, gewoon om te kijken. 
Dat was mijn eerste kennismaking met 

de jacht en ik vond het geweldig! Hier 
zag ik echt teamwork zoals ik me dat 
voorstelde hoe het tussen mij en Roxy 
zou kunnen zijn. Toen kwam ik voor 
een groot probleem: hoe ga ik haar 
hierin het beste begeleiden en vooral 
ook: welke jachthondenschool kan mij 
hierbij helpen? Ik heb hierin nogal wat 
strubbelingen ervaren want de Poedel 
is in Nederland niet erg bekend als 
jachthond waardoor ik ook wel eens 
een ‘nee’ heb ontvangen op de vraag 
of ik training kon volgen. In die periode 
heb ik dan ook zweetwerk opgepakt. 
Het is neuswerk en een discipline in de 
jacht, en ik werd gewoon geaccepteerd 
als cursist. Gelukkig heb ik wel doorge-
zet en toch nog een jachthondenschool 
gevonden waar we terecht konden. 
Ik heb daar al veel geleerd. En ik heb 
ook geleerd wat minder goed werkt bij 
Roxy. Positief trainen is erg belangrijk 
met een Poedel dus samen lol hebben 
heb ik hoog in het vaandel. Jachttrai-
ning is voor ons een groot feest en we 
vinden het allebei het mooiste om in 
deze discipline samen te werken.”

Tekst: Anita Hoogendoorn, m.m.v.: 
Louter Creek Hunting Poodles en de 
Nederlandse Poedel Club. Foto’s: Ilona van 
der Meeren, Hannah Verhoeven en Louter 
Creek Hunting Poodles
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